
 

 

第二届中国—北欧妇女与社会性别研讨会在瑞典举行  
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2005年8月7至9日，由北欧亚洲研究中心和中国复旦大学北欧研究中心联合举办的第

二届中国—北欧妇女与社会性别研讨会在瑞典南部城市马尔墨举行。 

此次会议的主题是“中国和北欧国家中的社会性别与人权”。来自中国高校、科研院

所的十五名代表和来自瑞典、丹麦、新西兰等国的三十名代表参加了此次会议。与

会者既有性别和人权研究领域的学者，也有人口、社会学、医学、哲学、伦理学研

究的专家；联合国教育权利特别报告员卡塔琳娜·托马斯塞乌斯基和瑞典反对基于性

倾向的歧视监察官汉斯·伊特伯格应邀在会上做了主旨发言。会议紧凑、高效，讨论

热烈，交流充分，深入探讨了社会性别理论和实践中出现的问题和趋势，不同国家

的经验和教训。中国代表们还在8月10日参观访问了马尔墨市妇女咨询和救助组织

（ “Kvinnojour”）。 

中国社科院法学所性别与法律中心薛宁兰和柳华文提交论文并参加了会议，在7日和

9日分别做了主题发言。 
 

Participant report 

 

The second Sino-Nordic women and gender studies conference held in Sweden   

 

The second Sino-Nordic women and gender studies conference, organized jointly by the Nordic Institute of 

Asian Studies and the Nordic Center at Fudan University, China, is held 7-9 August, 2005, in Malmø, 

Sweden. The theme of the conference is ’gender and human rights in China and Nordic countries’. Fifteen 

Chinese scholars from various universities and research institutions and more than thirty researchers from 

Sweden, Denmark and New Zealand participated in the conference. Among them, there are scholars 

specialized in gender and human right studies as well as specialists in demography, sociology, medicine, 

philosophy and ethics. Katarina Tomasevski, UN special rapporteur on the right of education, and Hans 

Ytterberg, Swedish Ombudsmen against discrimination based on sexual orientation, delivered their keynote 

speech. The conference is compacted and efficient. In days of good discussion and thorough exchange, the 

participants listened to each other’s experiences and lessons and explored the existing problems and 

emerging trends in the field of gender studies and human rights praxis. After the conference participants from 

China also visited a local counselling organization for women in Malmø, Kvinnojour.  
 

Xue Ninglan and Liu Huawen from the Center of Gender and Law, the Law Institute of the Chinese Academy 

of Social Sciences, participated in the conference. They presented their paper on the 7
th

 and 9
th

 respectively.   
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